
UCHWAŁA NR LVII/707/23 
SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚWIĘTOKRZYSKIEGO 

z dnia 27 lutego 2023 r. 

przyjmująca apel do Komisji Europejskiej w sprawie podjęcia działań mających na celu stabilizację 
sytuacji na polskim rynku zbóż w związku z masowym napływem do kraju zboża z Ukrainy 

Na podstawie art. 18 pkt 20 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie województwa (t.j. Dz U. 
z 2022 r., poz. 2094) oraz § 89 pkt 2 w zw. z §101 pkt 1 Statutu Województwa Świętokrzyskiego (t.j. Dz. Urz. 
Woj. Świętokrzyskiego z 2020 r. poz. 2612) uchwala się, co następuje: 

§ 1. Sejmik Województwa Świętokrzyskiego przyjmuje apel do Komisji Europejskiej w sprawie podjęcia 
działań mających na celu stabilizację sytuacji na polskim rynku zbóż w związku z masowym napływem do 
kraju zboża z Ukrainy, stanowiący załącznik do niniejszej uchwały. 

§ 2. Apel otrzymują: 

1) Przewodnicząca Komisji Europejskiej, 

2) Komisarze Unii Europejskiej, 

3) Polscy Posłowie do Parlamentu Europejskiego, 

4) Sejmiki Województw, 

5) Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

§ 3. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 

§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

   

Przewodniczący Sejmiku 
 
 

Andrzej Pruś 
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Załącznik do uchwały Nr LVII/707/23 

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 

z dnia 27 lutego 2023 r. 

Apel Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego do Komisji Europejskiej w sprawie podjęcia działań 
mających na celu stabilizację sytuacji na polskim rynku zbóż w związku z masowym napływem do kraju 

zboża z Ukrainy 

Sejmik Województwa Świętokrzyskiego w imieniu producentów upraw roślinnych zwraca uwagę na bardzo 
trudną sytuację polskich producentów zbóż. Zniesienie ograniczeń w handlu żywnością i utworzenie korytarzy 
solidarnościowych ułatwiających eksport produktów z Ukrainy do Unii Europejskiej doprowadziło, wbrew 
zapowiedziom, do zachwiania na polskim rynku. 

Rolnicy byli zapewniani, że Polska ma stać się jedynie krajem tranzytowym dla ukraińskiego zboża, które 
docelowo trafiać miało do krajów charakteryzujących się jego deficytem. W zamyśle chodziło zatem 
o utworzenie korytarzy solidarnościowych i wsparcie globalnego bezpieczeństwa żywnościowego. 

W praktyce jednak ukraińskie produkty rolne zamiast być eksportowane dalej w ramach tranzytu pozostają 
na terenie kraju. W konsekwencji ziarno z Ukrainy zapełniło magazyny skupów i firm paszowych. Ponadto, 
nielegalne działania podmiotów wykorzystujących otwarcie granicy dla ukraińskiego surowca doprowadziły do 
niekontrolowanego napływu zboża niewiadomej jakości, mieszania go ze zbożem polskim i wprowadzania do 
obrotu jako produkt pochodzenia polskiego. 

Wskutek importu dużej ilości ukraińskiego zboża doszło do nasycenia polskiego rynku znacznie tańszym 
surowcem, a tym samym bardziej konkurencyjnym, co w konsekwencji prowadzi do tego, że polscy producenci 
mają trudności ze zbytem swoich plonów lub zmuszeni są sprzedawać je za znacznie niższą wartość. W ciągu 
ostatnich miesięcy doszło do drastycznego spadku cen, które są na granicy opłacalności. Rolnicy, którzy mierzą 
się z wyższymi kosztami produkcji nie są w stanie zarobić na sprzedaży surowca. 

Ponadto, wykorzystanie zboża niespełniającego minimalnych wymagań dotyczących jakości i norm, które 
obowiązują w Unii Europejskiej do celów spożywczych, stanowi ogromne zagrożenie dla zdrowia 
i bezpieczeństwa żywnościowego polskich i europejskich konsumentów. 

Chociaż polskie społeczeństwo w pełni popiera walkę Ukrainy o jej wolność i niepodległość, to jednak 
należy zauważyć, że skutki zniesienia barier w obrocie handlowym Unii Europejskiej z Ukrainą 
w nieproporcjonalny sposób ponoszą rolnicy z krajów bezpośrednio sąsiadujących z tym państwem, zwłaszcza 
rolnicy polscy. 

Dodatkowy niepokój producentów wzbudzają zapowiedzi Przewodniczącej Komisji Europejskiej Ursuli von 
der Leyen, która zaproponowała przedłużenie importu zbóż bez cła z Ukrainy na kolejny rok. Brak adekwatnej 
reakcji Komisji Europejskiej na obecną sytuację spowoduje bankructwo wielu gospodarstw rolnych, 
zajmujących się produkcją roślinną. 

Mając powyższe na uwadze, Sejmik Województwa Świętokrzyskiego zwraca się w imieniu świętokrzyskich 
rolników o podjęcie stanowczych działań dotyczących importu zboża z Ukrainy i znalezienie adekwatnych 
rozwiązań stabilizujących rynek zbóż w Polsce. 

 Przewodniczący Sejmiku 
 

Andrzej Pruś 
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